

R E S U M E N E S

E S T U D I O S

ILDEFONSO PRIETO LÓPEZ (Auditor de la Rota española): *Los cánones del Derecho procesal de la Iglesia latina comparados con los de la Iglesia oriental.* Páginas 743 a 797.

Como el mismo título indica, el autor se limita a establecer una comparación entre los cánones procesales contenidos en el "Codex Iuris Canonici" y los que para la Iglesia oriental fueron promulgados por el Motu Proprio "Sollitudinem nostram".

DOCUMENTOS Y JURISPRUDENCIA COMENTADOS

ELIO GAMBARI (Adjunto de la Sagrada Congregación de Religiosos): *Acerca de las Federaciones de Monasterios.* Páginas 809 a 850.

Prosiguiendo su comentario a la Constitución Apostólica "Sponsa Christi", se acupa el autor de las federaciones de Monasterios.

En primer lugar establece diversos presupuestos que han de tenerse en cuenta acerca de la acomodación necesaria, de la autonomía, de la independencia y de las relaciones de los Monasterios con los Ordinarios.

Explica después la mente de la Santa Sede en cuanto a las federaciones, lo que se ha establecido ya acerca de ello, las dificultades que pueden surgir, la posible introducción de confederaciones.

En tercer lugar, señala la nota o caracteres de las federaciones por razón del Derecho de que se rigen y por la autoridad con la que son gobernadas.

Finalmente, explica muy extensamente la ordenación jurídica de las federaciones.

SABINO ALONSO MORÁN, O. P. (Catedrático en la Facultad de Derecho Canónico de Salamanca): *Suplencia en la asistencia al matrimonio y en la potestad dominativa pública.* Páginas 851 a 859.

Contiene un ligero comentario a dos declaraciones emanadas de la Comisión Intérprete con fecha 26 de marzo de 1952.

En virtud de la primera, lo establecido en el canon 209 se aplica también al caso del sacerdote que, careciendo de delegación, asiste al matrimonio.

Merced a la segunda, las normas dictadas por los cánones 197, 199, 206-209, tocante a la potestad de jurisdicción, han de aplicarse, siempre que no lo impida la naturaleza de la cosa, el texto y el contexto de la ley, a la potestad que tienen los Superiores y los Capítulos en las Religiones y en las Sociedades de varones o de mujeres que viven en comunidad sin votos públicos.

A propósito de la primera declaración, refiere el autor dos casos de matrimonios celebrados ante un sacerdote que no tenía delegación, y expone las dos opiniones en que se dividían los autores, inclinándose unos por la validez de tales matrimonios cuando existía error común acerca de la potestad del sacerdote, al paso que otros negaban pudiera darse error común en esa ma-

R E S U M E N E S

teria. En orden a la segunda declaración, da cuenta de las diversas teorías sobre cómo debía interpretarse el epígrafe "de la potestad ordinaria y delegada", que precede a los cánones 196-210, y si se podían extender a la potestad dominativa. La respuesta de la Comisión Intérprete es afirmativa.

TOMÁS GARCÍA BARBERENA (Catedrático en la Facultad de Derecho Canónico de

Salamanca): *Comentario a algunas respuestas recientes*. Páginas 861 a 874.

Estudia el autor las respuestas de la Comisión pontificia de Interpretación del Código acerca de la dispensa de impedimento de crimen; de la interpretación del canon 598, párrafo 2; de la edad para la Confirmación, y de los lugares donde se cumple con el precepto de oír Misa.

Comenta también la respuesta que la Comisión Pontificia codificadora del Derecho oriental ha dado sobre la facultad de asistir al matrimonio.

ALEJANDRO CRUZ OMAECHEVARRÍA (Director del Secretariado diocesano de Misiones): *La Instrucción de la Sagrada Congregación de Propaganda Fide sobre propaganda y organización misional*. Páginas 875 a 907.

La Sagrada Congregación de Propaganda Fide dió el 21 de junio de 1952 una importante Instrucción acerca del modo justo de hacer las colectas en favor de las Misiones.

El autor comenta esta Instrucción explicando los motivos que la han impulsado, la actual estructura de la organización pontificia para colectas misionales, los fundamentos jurídicos de las normas que se dan en la Instrucción, la obligatoriedad de las mismas, la peculiar posición jurídica de las Obras Pontificias Misionales y de la Unión Misional del Clero.

Después de estos presupuestos explica uno por uno cada uno de los artículos de la Instrucción.

En un apéndice documental se reúnen las más importantes decisiones que la Santa Sede había dado anteriormente en esta materia.

FRANCISCO PEYRÓ, S. I. (Profesor de Deontología Médica en la Universidad de Madrid): *La experimentación médica a la luz de un documento pontificio*. Páginas 909 a 935.

Resumen: Su Santidad el Papa Pío XII pronunció el 14 de septiembre de 1952 un importante discurso a los médicos reunidos en Roma con ocasión del Primer Congreso de Histopatología del Sistema Nervioso, discurso que el autor comenta recorriéndolo sistemáticamente e insistiendo en especial en aquellos puntos que anteriormente habían sido más discutidos.

JUAN FERRANDO ROIG (Profesor en el Seminario de Barcelona): *Comentario a la Instrucción del Santo Oficio sobre Arte sacro*. Páginas 937 a 949.

Después de recordar brevemente los antecedentes de la Instrucción dada por el Santo Oficio el 30 de junio de 1952 sobre el Arte sacro, explica el autor el doble fin de dicho arte y las diferencias que separan a la arquitectura sa-

R E S U M E N E S

grada de la civil. Estudia a continuación más extensamente la cuestión de la introducción de novedades y los abusos que pueden introducirse. Termina con diversas consideraciones acerca del cuidado artístico de los templos y la educación que en este aspecto ha de darse en los Seminarios.

JOSÉ DE CUADRA Y ECHAIDE (Secretario de Embajada y Profesor adjunto de la Universidad de Madrid): *Intervención consular en el matrimonio de españoles en el extranjero*. Páginas 957 a 965.

- A) Ambito de la competencia consular en el matrimonio de españoles en el extranjero.—Casos especiales.
- B) Ambito de aplicación del matrimonio civil y del matrimonio canónico.

N O T A S

JAIME SÁEZ GOYENECHEA (Canónigo Doctoral de San Sebastián): *Dos obras sobre Acción Católica*. Páginas 971 a 984.

El autor examina detenidamente el contenido y la significación de dos obras recientemente aparecidas en España sobre la Acción Católica: *Qué es y qué no es la Acción Católica*, del reverendo padre ARTURO ALONSO LOBO, O. P., y *De-recho constitucional de la Acción Católica*, de J. SABATER MARCH.

R E S U M E N E S

S T U D I A

ILDEPHONSIUS PRIETO LOPEZ (Auditor Rotae Hispanae): *Canones Iuris processuallis Ecclesiae latinae conlati cum illis Ecclesiae orientalis.* Paginae 743-797.

Ut titulus ipse indicat, auctor comparationem instituit inter canones iuris processualis qui in Codice Iuris Canonici continentur et illos qui pro Ecclesia orientali promulgati fuere in Motu Proprio "Sollicititudinem Nostram".

DOCUMENTA ET IURISPRUDENTIA COMMENTARIA

AELIUS GAMBARI, S. M. M. (Adiunctus in Sacra Congregatione de Religiosis): *De monasteriis foederatis.* Paginae 809-850.

Commentarium Constitutionis "Sponsa Christi" modo susceptum nunc auctor prosequitur agens de foederationibus Monasteriorum.

Primum, praesuppositi instar, varia tangit auctor de accommodatione necessaria, de autonomia, de independentia deque relationibus Monasteriorum cum Ordinariis.

Dein mentem Sanctae Sedis explanat de foederationibus, indicens quid hac de re sit hic usque statutum, quaenam difficultates forte oriumdae, quatenus possibles sint confoederationes.

Tertio loco peculiarem notam foederationum describit, sive ratione iuris quo reguntur, sive ratione auctoritatis moderantis.

Demum ordinationem iuridicam foederationum fusori calamo explicat.

SABINUS ALONSO MORAN, O. P. (in Facultate Iuris Canonici Salmanticensi Professor): *De supplentia in iure assistendi matrimonii et in potestate dominativa publica.* Páginae 851-859.

Auctor leviter commentat binas declarationes quas Commissio Interpretum ediderat die 26 martii 1952.

Iuxta primam declarationem, canon 209 applicandus etiam est dum sacerdos, delegatione destitutus, matrimonio assistit.

Virtute alterius decisionis, normae in canonibus 197, 199, 206-209 de potestate iurisdictionis regunt quoque, nisi aliter suadeat rei natura vel legis textus contextusque, potestatem qua gaudent Superiores et Capituli in Religionibus et in Societatibus virorum vel mulierum in commune viventium sine votis publicis.

Circa primam declarationem duo matrimonia refert auctor celebrata coram sacerdote delegatione carente recensetque doctorum opiniones quorum nonnulli talia matrimonia valida pronuntiabant in casu erroris communis circa potestatem sacerdotis, alii vero doctrinae de errore communi hac in re applicanda omnino obsistebant.

Ad alterum propositum quod attinet, auctor varias recenset theorias circa interpretationem rubricae "de potestate ordinaria et delegata" quae canones praecedit 196-210; an nempe haec verba etiam ad potestatem dominativam rite queant applicari. Declaratio praefata ad quaestionem affirmative respondet.

R E S U M E N E S

THOMAS GARCIA BARBERENA (in Facultate Iuris Canonici Salmanticensi (Professor): *Commentarius ad quasdas recentiores Sanctae Sedis decisiones*. Paginae 861-874.

Auctor commentat responsiones Commissionis Interpretum circa dispensationem ab impedimento criminis; de interpretatione canonis 598 § 2; de aetate ad Confirmationem; de locis praecepto Missae audiendae aptis.

Item commentat responsionem quam recenter edidit Commissio codificationis Iuris orientalis circa facultatem ad assistendi et benedicendi matrimoniis.

ALEXANDER CRUZ OMAECHEVARRIA (Director Secretariatus dioecesani Missionum): *Instructio Sacrae Congregationis de Propaganda Fide circa diffusione ac divulgationem missionalem*. Paginae 875-907.

Sacra Congregatio de Propaganda Fide Instructionem dedit momenti plenam de stipe legenda in favorem missionum.

Quan Instructionem auctor explicat, agens de rationibus quae Sacram Congregationem ad edendum documentum permoverunt, de modo qui hodie servatur in pecuniis pro Missionibus collegendis distribuendisque, de rationibus iuris quibus normae Instructionis fulciuntur deque harum vi obligante, de peculiari iuridicitate Operum Pontificiorum Missionarium et Unionis Cleri pro Missionibus.

His praemissis, auctor singulos articulos Instructionis explanat.

Appendicis instar, documenta praecipua prodit quae Sancta Sedes hac de re hucusque tulerat.

FRANCISCUS PEIRO, S. I. (Professor Deontologiae medicis propriae, in Universitate matritensi): *De experimentis medicorum iuxta documenta pontificia*. Paginae 909-935.

Cum medici plurimi Romae congregati fuissent ut Primum Congressum celebrarent Histopathologiae, Romanus Pontifex Pius XI contionem ad ipsos fecit valde momentosam. Hoc documentum auctor percurrit et explicat eas praecipue partes quae materiam exhibent disputationibus anterioribus agitatam.

IOANNES FERRANDO ROIG (in Seminario Dioecesano Barcinonensi Magister): *Commentarius ad Instructionem Sancti Officii de Arte sacra*. Paginae 937-949.

Auctor breviter perstringit antecedentia ad Instructionem quam Sanctum Officium dedit die 30 iunii 1952 de Arte sacra; deinde agit de duplice fine huius artis deque differentiis quibus separatur ars architectonica sacra a civili. Postea pertractat quaestionem de introductione formarum novarum deque abusibus hac in re possibilibus. Demum plures edit considerationes de cura templorum artistica et de institutione qua hac de re Seminariorum alumni informari debent.

R E S U M E N E S

JOSEPH DE CUADRA Y ECHAIDE (a Secretis Legationum et Professor in Universitate Matritensi): *De interventu consulum in matrimoniiis quae hispani in exteris nationibus contrahunt.* Paginae 957-965.

- A) Ambitus competentiae consularis ad matrimonia hispanarum gentium quae extra Hispaniam contrahuntur.—Casus speciales.
- B) Ambitus applicationis formae civilis et formae canonicae.

N O T A E

IACOBUS SAEZ GOYENECHEA (Canonicus Doctoralis Sancti Sebastiani, in Hispania): *Duo opera de Actione Catholica.* Paginae 971-984.

Auctor late recenset commentatque duo opera recenter edita in Hispania de Actione Catholica: *Qué es y qué no es la Acción Católica*, quam publici iuris fecit pater ARCTURUS ALONSO LOBO, O. P., et *Derecho constitucional de la Acción Católica*, cuius auctor est I. SABATER MARCH.

R E S U M E N E S

S T U D I E S

ILDEFONSO PRIETO LÓPEZ (Auditor of the Spanish Rota): *The canons relating to Process Law in the Latin Church compared with those of the Oriental Church.* Pages 743-797.

As the title indicates, the author limits his subject to the comparative study of the canons concerned with Process Law in the Code of Canon Law and those which were promulgated for the Oriental Church in the Motu Proprio "Solicitudinem nostram".

COMMENTS ON DOCUMENTS JURISPRUDENCE

ELIO GAMBARI, S. M. M. (Attached to the Sacred Congregation of Religious): *Concerning the Federation of Monasteries.* Pages 809-850.

Following up his study of the Apostolic Constitution "Sponsa Christi" the author deals with the question of the federation of Monasteries.

He begins by establishing certain points which have to be kept in mind, such as the necessary accommodation, autonomy and independence, not to mention the relations of the Monasteries with the local Ordinary.

He then deals with the intention of the Holy See with regard to these federations, what has been already laid down with regard to this matter, the difficulties which may arise, the possible introduction of confederations.

Thirdly, he indicates the character of such federations, taking into consideration the law which governs them and the ruling authority of them.

Finally, he explains at great length the juridical ordering of such federations.

SABINO ALONSO MORAN, O. P. (Professor in the Faculty of Canon Law at Salamanca University): *The supplying of jurisdiction in the case of assistance at marriage and in that of public governing power.* Pages 851-859.

This article deals with the two declarations of the Code Commission of 26th of March, 1952.

In virtue of the first the ruling of canon 209 has to be applied also in the case of the priest who, lacking jurisdiction, assists at marriage.

By virtue of the second the rulings of canons 197, 199, 206-209, concerning the power of jurisdiction should also be applied—provided that the nature of the case, the text and the context of the law do not prevent this—to the power which the Superiors and Chapters possess in the case of Religious or Societies of man and women living in community without public vows.

In dealing with the first declaration the author quotes two cases of marriages celebrated before a priest who had no jurisdiction; he then explains the two opinions common among authors. Some defend the validity of such marriages on the plea of common error with regard to the power of jurisdiction of the priest, while others refuse to admit the possibility of public error in such cases.

R E S U M E N E S

With regard to the second declaration he gives the various opinions with regard to the interpretation of the phrase "of ordinary and delegated power" which precedes canons 196-210 and whether this can also be applied to the power of ruling (*potestas dominativa*): The reply of the Commission is in the affirmative.

TOMAS GARCIA BARBERENA (Professor in the Faculty of Canon Law, the University of Salamanca): *Commentary on some recent replies*. Pages 861-874.

The author studies the replies of the Commission for the Interpretation of the Code concerning the dispensation from the impediment of crime; the interpretation of canon 598, paragraphe 2; the age for Confirmation and the places where the precept of hearing Mass may be fulfilled.

He also comments on the reply of the Pontifical Commission for the codification of laws for the Oriental Church with regard to the faculty of assisting at marriages.

ALEJANDRO CRUZ OMAECHEVARRIA (Director of the diocesan Missionary Society): *The Instruction of Propaganda concerning Missionary organisation and propaganda*. Pages 875-907.

The Sacred Congregation of Propaganda Fide issued an important Instruction on 21st June, 1952, concerning the method of collecting funds for the Missions.

The author comments on this Instruction, explaining the reasons for its publication, the present structure of the pontifical organisation for missionary collections, the juridical foundation for the rules which are given in the Instruction, their binding force and the peculiar position of Pontifical Missionary Works and the Missionary Union of the Clergy.

After this introduction he explains one by one the articles of the Instruction.

In a documentary appendix all the most important decisions of the Holy See on this matter are collected.

FRANCISCO PEYRO, S. J. (Profesor of Medico-moral quaestions in the University of Madrid): *Medical practice in the light of a pontifical document*. Pages 907-935.

His Holiness Pope Pius XII pronounced an important discourse to the doctors assembled in Rome for the First Congress on Histo-pathology of the Hervous System. The discourse was pronounced on September 14th, 1952. The author comments on it in detail, insisting especially on those points which had previously been the subject of most discussion.

R E S U M E N E S

JUAN FERRANDO ROIG (Professor in the Barcelona Seminary): *Commentary on the Decree of the Holy Office concerning Sacred Art.* Pages 937-949.

After calling to mind the historical antecedents of this Instruction of the Holy Office, 30th June, 1952, concerning Sacred Art the author explains the double purpose of such art and the differences between sacred and profane architecture. He then goes on to study at great length the question of the introduction of "novelties", with the abuses which it can bring in its train. He finishes with some considerations concerning the artistic care of churches and the instruction which should be given on this matter in Seminaries.

JOSE DE CUADRA Y ECHAIDE (Secretary to the Embassy and Auxiliary Professor in the University of Madrid): *Consular intervention in the marriages of Spaniards celebrated abroad.* Pages 957-965.

- A) The extent of the competence of the consulates in the case of marriages of Spaniards celebrated abroad.—Some special cases.
- B) The extent of civil and canonical marriage jurisdiction.

N O T E S

JAIME SAEZ GOYENECHEA (Canon Theologian of San Sebastian): *Two works on Catholic Action.* Pages 971-984.

The author examines with great care and detail the contents and significance of two works which have recently appeared in Spain concerning Catholic Action: *Qué es y qué no es la Acción Católica* (*What is Catholic Action and what is it not*), by ARTURO ALONSO LOBO, O. P., and *Derecho constitucional de la Acción Católica* (*The Constitutional Right of Catholic Action*), by J. SABATER MARCH.